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NÁBOROVÝDEN

21. 10.

PRAHA NA SLUPI

Ocenění pro
Pavla Pafka
Cenu Arnošta Lustiga, kte-
rou její laureáti dostávají
za odvahu, statečnost, lid-
skost a spravedlnost, letos
obdržel chirurg Pavel Paf-
ko. Pořadatelé z Česko-iz-
raelské smíšené obchodní
komory cenu udělují kaž-
doročně jednomu z žijících
českých občanů, který se
obdobným způsobem jako
spisovatel Arnošt Lustig
příkladně zasloužil o udrže-
ní a rozvoj celospolečen-
ských hodnot. Jednaosm-
desátiletý Pafko Lustiga
osobně neznal, ale oceňu-
je na něm jeho optimis-
mus. „My dnes nemáme
hlad, nejde nám o život
a přitom jsme pořád otrá-
vení a naštvaní. Ale z jeho
osobnosti, i když měl těž-
ký život, je cítit radost ze ži-
vota,“ řekl Pafko. „V srpnu
jsem měl těžký úraz na ko-
le, přežil jsem. Oba jsme
s Lustigem byli blízko smr-
ti, oba jsme byli na dně
a díky tomu jsme pochopi-
li, že vztahy v rodině jsou
absolutní základ všeho. Je
potřeba myslet na rodinu,
vše není v práci, v peně-
zích a o slávě,“ dodal břiš-
ní a hrudní chirurg. „Je vi-
dět, že hrdinství se dá spl-
nit i v mírových dobách,“
uvedl k letošnímu udělení
předseda výboru ceny kar-
diochirurg Jan Pirk. ČTK

Pád Bohemia Energy,
klienti prchají jinam
Elektřina a zemní plyn. Jeden z velkých poskytovatelů energií na českém trhu končí. Odpojení. Lidé se bát
nemusí, co nejdříve by si však měli najít nového dodavatele. Vláda. Žádá cenový strop a kompenzace STRANA 7

FOTBAL. BARÁŽ O MS
ČEŠI NEMAJÍ JISTOU
REPREZENTACI BY MOHLI „POTOPIT“ FRANCOUZI NEBO ŠPANĚLÉ STRANA 15

Svátek slaví: Agáta
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Koalice Spolu,
Pirátů a Starostů
a nezávislých dou-
fají, že ostatní hrá-
či budou dodržo-
vat pravidla hry.

Koalice Spolu (ODS, KDU-ČSL,
TOP 09) a Pirátů se Starosty
a nezávislými (STAN) chtějí
jednat o vládě tak, aby mohly
do 8. listopadu podepsat vlád-
ní koaliční smlouvu. Po vče-
rejší schůzce obou opozič-
ních uskupení, která se o ví-
kendu po volbách dohodla na
záměru sestavit společně vlá-
du, to novinářům řekl předse-
da ODS a kandidát na premié-
ra Petr Fiala. O 8. listopadu ho-
voří strany také jako o dni,
kdy by se mohla sejít poprvé
nová Sněmovna. Koalice se na
prvním jednání sešly včera, tr-
valo více než dvě hodiny. Fia-

la poté novinářům řekl, že se
představitelé stran zabývali
dalším harmonogramem jed-
nání.
O struktuře vlády, personál-

ních otázkách a obsazení ve-
dení Sněmovny se budou koa-
lice teprve bavit, doplnil. Nej-
vyšší vedení pěti zastoupe-
ných stran se sejdou znovu
příští týden – v úterý odpoled-
ne, jednotlivé programové
týmy se budou scházet dříve.
„Dokončíme nominace těch
lidí do jednotlivých pracov-
ních skupin za naše politické
strany, ty začnou pracovat
okamžitě,“ řekl Fiala. Každá
politická strana bude mít
ve všech skupinách jednoho
zástupce. Strany zatím ne-
upřesnily, jak jsou jednotlivé
týmy tematicky vymezené.
„Určitě nepřekvapí, že do ur-
čité míry stínují minister-
stva, která existují, ale jsou
sdruženy do šesti oblastí. Vy-
tváříme programové prohlá-
šení, které nebude zapomí-

nat na žádnou oblast,“ řekla
předsedkyně TOP 09 Markéta
Pekarová Adamová.
Koalice chápou 8. listopad

jako nejzazší termín, kdy
musí být domluveny
na všem. Fiala jednání zatím
považuje za přátelská a féro-
vá. Předpokládá, že ve vedení
Sněmovny budou funkce roz-
děleny podle poměrného za-
stoupení. „Jsme připraveni to
dodržet, ale předpokládá to,
že všichni hráči na politické
scéně dodržují pravidla hry,
ústavu a ústavní pořádek,“
řekl.
Adamová v úterý řekla, že

TOP 09 do vedení komory ni-
kdy nebude volit extremisty,
čímž měla na mysli hnutí
SPD. „Zatím ani nevíme, ko-
lik bude mít vedení Sněmov-
ny členů, to je otázka politic-
kých dohod, včetně stran
v opozici. Dlouhodobě ne-
jsem stoupencem toho, aby
strany vyjadřující radikální
názory byly ve vedení demo-

kratického orgánu, ale je to
věc další diskuse,“ řekl Fiala.
Vítězná koalice Spolu a ve vol-
bách třetí koalice Pirátů se
STAN se v sobotu po volbách
dohodly na úmyslu vytvořit
společně většinovou vládu.

V memorandu požádaly pre-
zidenta Miloše Zemana, aby
pověřil Fialu jednáním o se-
stavení kabinetu, a deklarova-
ly, že nebudou o budoucí vlá-
dě jednat s žádným jiným po-
litickým subjektem. ČTK

Vyjde nová kniha o Haně Hegerové
Nakladatelství Ikar zítra vydá rozsáhlou biografickou knihu o Haně Hegerové. „Je to můj
debut, pracoval jsem na ní dlouhých deset let,“ říká spisovatel a vydavatel Tomáš Pade-
vět (na snímku). Čtenářům se dostane do rukou poprvé komplexní dokumentární román
o 520 stranách zachycující dlouhý, bezmála devadesátiletý život jedinečné českosloven-
ské šansoniérky a herečky. ČTK

Babiš peníze
poslal z české
banky
Premiér Andrej Babiš po-
slal v minulosti peníze
do zahraničí na nákup ne-
movitostí na francouzské
Riviéře z české banky. Fi-
nanční analytický úřad
(FAÚ) ohlášení podezřelé
transakce nedostal, a to
ani od zahraničních sub-
jektů. Řekl to po schůzi
sněmovní komise pro kon-
trolu činnosti úřadu její
předseda František Vácha.
Komise se jednomyslně
shodla na tom, že úřad
v záležitosti nepochybil.
„Oni (FAÚ) nedostali
od roku 2016, ale ani
2009 žádné ohlášení pode-
zřelé transakce na pana
premiéra nebo tenkrát ješ-
tě na pana inženýra Babi-
še,“ uvedl Vácha. Připo-
mněl také, že komise ne-
kontroluje premiéra, ale
činnost FAÚ. Babišovo
jméno se objevilo v novi-
nářském investigativním
projektu Pandora Papers.

Rychlý covid
V úterý přibylo v Česku
1511 případů nemoci co-
vid-19, zhruba o třetinu
více než před týdnem. Po-
dobně vzrostl počet hospi-

talizovaných, oproti před-
chozímu úterku také asi
o třetinu – na 388. Z toho
78 lidí, tedy pětina, je
v těžkém stavu. Vyplývá
to z údajů na webu minis-
terstva zdravotnictví.
Denní nárůsty počtu naka-
žených koronavirem se
tak nadále drží na nejvyš-
ší úrovni od 11. května.
Šíření covidu-19 v Česku
už asi dva měsíce zrychlu-
je. ČTK

Olga Richterová
v pořadu Rozstřel
Hostem dnešního Rozstře-
lu bude Olga Richterová,
místopředsedkyně Pirátů
a jedna z kandidátek na
post ministryně práce a so-
ciálních věcí v koaliční vlá-
dě Spolu a STAN s Piráty.
Pořad otevře témata povo-
lebního vyjednávání, pre-
ferenčních hlasů či klíčo-
vých chyb v kampani. Roz-
střel můžete sledovat živě
ve na iDNES.cz od 11 do
11.30 hodin. Richterová,
rodným příjmením Ferjen-
číková, je lingvistka a poli-
tička. Ve Sněmovně je mís-
topředsedkyní výboru pro
sociální politiku, členkou
výboru zdravotního a stá-
lé komise pro rodinu, rov-
né příležitosti a národnost-
ní menšiny. iDNES.cz

Osvobození bývalé ministry-
ně obrany Vlasty Parkanové
a jejího někdejšího podříze-
ného Jiřího Staňka je pravo-
mocné. Potvrdil to odvolací
soud. Dvojice čelila obžalobě
v kauze letounů CASA. Státní
zástupce tvrdil, že vinou Par-
kanové a Staňka byly armád-
ní stroje, které stát nakoupil
v roce 2009, předražené. Po-
dle soudů ale žádná škoda stá-
tu nevznikla. O pořízení
transportních letounů
za více než 3,5 miliardy ko-
run rozhodla druhá vládaMir-

ka Topolánka, tehdy už v de-
misi. Obžaloba tvrdila, že Par-
kanová a ředitel ministerské
sekce vyzbrojování Staněk
způsobili státu škodu zhruba
818 milionů korun, protože
nedali zjistit obvyklou cenu
strojů. Později státní zástup-
ce Jan Kořán výši škody zrevi-
doval na 777 milionů na zá-
kladě dodatku znaleckého po-
sudku. „V žádném směru ne-
bylo zjištěno, že by České re-
publice v souvislosti s obcho-
dem s letadly a s nákupem
transportního letounu CASA

vznikla nějaká škoda,“ kon-
statovala předsedkyně odvo-
lacího senátu pražského
městského soudu Petra Bene-
šová. „Oba obžalovaní udělali
maximum pro to, aby ob-
chod proběhl v souladu se zá-
konem. Máme za to, že dodr-
želi povinnosti, které měli,“
dodala. K závěru, že škoda ne-
vznikla, dospěl nepravomoc-
ně před rokem obvodní soud.
Ostře tehdy zkritizoval posu-
dek od firmy American
Appraisal, o nějž se obžaloba
opírala. ČTK

Fiala a Zeman

Prezident Miloš Zeman sou-
hlasí se schůzkou s předse-
dou ODS a lídrem koalice
Spolu Petrem Fialou. Na
Twitteru to uvedl preziden-
tův mluvčí Jiří Ovčáček.

● Fialovu žádost Zemanovi tlu-
močil jeho kancléř Vratislav
Mynář. Schůzka se uskuteční
„v pozdějším termínu“. Fiala
řekl, že o setkání požádal
prostřednictvím Mynáře.
Schůzka se podle něj usku-
teční, až bude hospitalizova-
ný prezident mimo jednotku
intenzivní péče.

Babiš a Zeman

Podle premiéra Andreje Babi-
še, šéfa hnutí ANO, je stále
otázkou, koho prezident
Miloš Zeman pověří jedná-
ním o sestavení nové vlády.

● Rozhodnutí, zda by pověře-
ní přijal, chce oznámit nejdří-
ve hlavě státu. Babiš nadále
počítá s tím, že se s preziden-
tem Zemanem bude chtít se-
tkat, až se zlepší jeho zdra-
votní stav. Zároveň se podle
Andreje Babiše hnutí ANO
připravuje na opoziční roli.
Babiš řekl, že o žádné vládě
hnutí ANO nevyjednává.

Krátce

Parkanová. Nevinna

Chtějí se na podobě vlády
dohodnout do 8. listopadu
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Seznam všech prodejen na www.albert.cz

Akce platí v prodejnách Albert hypermarket od 13. 10. do 19. 10. 2021 nebo do vyčerpání zásob
v jednotlivých prodejnách. Vítěz testu TEST DNES – nejlevnější nákup do 1.000,- Kč
v hypermarketech Albert, zveřejněno v deníku Mladá fronta DNES dne 22. 9. 2020.

den
6 ks

den
10 ks

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-57

7990
189,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-40

890
14,90AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-50

4490
89,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-21

4290
54,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-44

4990
89,90

Vepřová pečeně
bez kosti –
v celku
• chlazená
• 1 kg
• do vyprodání
zásob

Kachna
• mražená
• cena za 1 kg
• různé hmotnosti

Jihočeské máslo
• 250 g
• 100 g = 17,16 Kč

Svijanský Máz
• světlý ležák
• 0,5 l
• 1 l = 17,80 Kč
• záloha na láhev 3 Kč

Zewa
Toaletní papír
• 8 rolí
• 3vrstvý
• vybrané druhy

NEPORAZITELNÉ
AKCE TÝDNE
Každý týden za Vás hlídáme nejvýhodnější z

boží na trhu.

NEJLEVNĚJŠÍ
RODINNÝ NÁKUP

09/2020
ALBERT
HYPERMARKET

nákupu do 1000 Kč

Dřevěnou rozhlednu Milíř
ve Vysoké nad Labem na Hra-
decku poškodil strakapoud.
Obec vyhlídku začátkem září
raději preventivně uzavřela.
Strakapoud v jednom z nos-
ných sloupů rozhledny letos
na jaře vytesal dvě dutiny, při-
čemž v jedné zahnízdil a vyve-
dl mladé. K budování dutin
využil klidu v době, kdy byla
rozhledna v rámci proticovi-
dových opatření uzavřena.
Rozhlednu v hodnotě pěti mi-
lionů korun obec otevřela
v říjnu 2013. Za dobrého poča-
sí lze z vyhlídkové plošiny
ve výšce 27metrů spatřit Jese-
níky, Krkonoše se Sněžkou,
Orlické či Železné hory. „Sta-
tik doporučil uzavření roz-
hledny, což jsme z opatrnosti
učinili. Zhroucení rozhledny
v žádném případě nehrozí,“
uvedl starosta obce Jiří Ho-
rák. Podle ornitologa a před-
sedy organizace Českého sva-
zu ochránců přírody JARO Ja-
roměř Davida Čípa si straka-
poud ve stromech tesá hnízd-
ní dutiny, které bývají přibliž-

ně 25 centimetrů hluboké
a asi 15 centimetrů široké.
Poškozené dřevěné prvky

minulý týden prozkoumali
odborníci z Výzkumného
a vývojového ústavu dřevař-
ského. Na základě jejich závě-

rů bude obec spolu se stati-
kem a výrobcem rozhledny
řešit varianty opravy. Mož-
ným řešením by mohlo být
vyplnění dutin tmelící hmo-
tou či výměna části poškoze-
ného sloupu. Nápravu chce

obec podle něj vyřešit
přes zimu tak, abymohla roz-
hledna na jaře 2022 opět při-
vítat návštěvníky.
Trojboká rozhledna má tři

nosné dřevěné sloupy o délce
30 metrů. Sestavené jsou

z šestimetrových dílů. Prů-
měr sloupu činí 40 centimet-
rů. Vyrobené jsou z lepeného
soustruženého dřeva. „Toto
dřevo strakapoudovi zní jako
suchý strom a k tesání děr jej
přitahuje,“ řekl Horák. ČTK

inzerce

Krátce

Pes uvázl
ve skalách
Devět hodin vyprošťova-
li hasiči psa, který uvázl
v jedné ze skal Jizersko-
horských bučin v Oldři-
chově v Hájích. Přivola-
ný bagr neuspěl, pomoh-
la až štěrbinová kamera.

Viewegh dopsal
novou knihu
Po knižním deníku
o „zrušeném roce 2020“
vychází spisovateli Mi-
chalu Vieweghovi letos
už druhá kniha. Nový ro-
mán Dula navazuje na
jeho předchozí tituly Bio-
manželka a Biomanžel
z let 2010 a 2015. Vydá-
vá nakladatelství Ikar.

Náměstí v Brně
bude v novém
Možnost dát si kávu
nebo zhlédnout divadel-
ní představení v nově
zrekonstruovaném par-
ku na Moravském ná-
městí slibuje Brno svým
občanům už pátým
rokem. Místo je přitom
pořád stejné jako v roce
2016, kdy vedení
Brna-střed představilo ar-
chitektonický návrh. Za-
nedlouho by se však ko-
nečně věci měly dát
do pohybu. iDNES.cz

Strakapoud. Rozvrtal rozhlednu
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Vyšetřování aféry
exposlance se
protahuje.

Policie stále nevyslechla býva-
lého politika Dominika Feri-
ho, v kauze čelí podezření
ze sexuálního násilí. Kompli-
kace přineslo už to, že se ne-
dávno měnil vyšetřovatel
i státní zástupce. Že je někdej-
ší politik v Praze nicméně pří-
tomen, svědčí obnovení jeho
aktivity na Instagramu.
Policie začala případ vyšet-

řovat na konci května, podle
zjištění Neovlivní.cz nicmé-
ně ani po více než čtyřechmě-
sících Dominik Feri nevypoví-
dal. Policisté jej navíc ani ne-
předvolali. „Zatím nebyl vy-
slechnut,“ uvedl promédium
pod podmínkou anonymity
zdroj z bezpečnostních slo-
žek. Informaci navíc potvrdil
i sám Feri. „Věc se bohužel

stále nikam neposunula. Do-
kud svůj pohled nesdělím
na policii, tak vám nemohu
nic říct,“ uvedl exposlanec
v reakci na žádost o rozho-
vor. Server zároveň připomí-
ná, že podle jeho konzultací
s právníky v případě Feriho
nejde o zcela běžný postup
ani o standardní rychlost vy-
šetřování.
Deník Aktuálně.cz v září in-

formoval o tom, že se v přípa-
du změnil také žalobce a vy-
šetřovatel. Podle deníku se
trestní řízení nyní soustředí
na dění ve Feriho bytě, kam
si některé dívky zval. Případ
převzalo Obvodní státní za-
stupitelství pro Prahu 3, kde
je Feri trvale hlášen. Důvo-
dem změny je, že se tam patr-
ně stalo nejvíce možných ne-
zákonných událostí. Policie
Prahy 3 má zároveň speciali-
zované oddělení pro sexuální
delikty.
Feri čelí obvinění, že v mi-

nulosti na domácích večír-

cích údajně sexuálně zneužil
několik studentek. Deník N
a A2larm přinesly svědectví
dívek, které poslance viní
z toho, že je v opilosti i přes
výslovný nesouhlas přinutil
k pohlavnímu styku.
Feri po článcích rezignoval

na poslanecký mandát, stáhl
se z volební kampaně a opus-
til i TOP 09. Na jeho místo
ve Sněmovně nastoupila fil-
mová dokumentaristka a bo-
jovnice za práva žen Olga
Sommerová, již nominovala
Liberální ekologická strana.
Bývalý politik byl známý

tím, že byl velmi aktivní
na sociálních sítích. Na In-
stagramu například informo-
val o opatřeních, která se při-
jímala v souvislosti s korona-
virem. Poté, co se začala řešit
jeho kauza, se na sociálních
sítích odmlčel.
Ke konci června přidal pří-

spěvek s tím, že vláda rozhod-
la o prodloužení prominutí
DPH na respirátory. Poté se

na několik týdnů odmlčel
a další příspěvek přidal až
v souvislosti s volbami do Sně-
movny, kde vyzval lidi, aby
šli volit. Sám nafotil, jak
kroužkuje na pražské kandi-
dátce v Praze, kde trvale byd-
lí. Přinejmenším v pátek
nebo v sobotu tedy v hlavním
městě byl.
Další příspěvek věnoval

tomu, že volby vyhrála koali-

ce Spolu, tedy ODS, KDU-ČSL
a TOP 09. „Změna přichází,“
napsal k tomu.
To, že jeDominik Feri neak-

tivní na Instagramu, se proje-
vuje i na počtu jeho sledují-
cích. Původně jej sledovalo
přes milion lidí. Toto číslo
kleslo na současných 974 ti-
síc. Počty sledujících mu kle-
sají každý den zejména
od konce září. iDNES.cz

Největší farma na 3D tisk betonu v ČR
Ve Žďáru nad Sázavou vzniká největší farma na 3D tisk betonu v Česku, která zároveň pat-
ří mezi deset největších tiskáren betonu na světě. Robotická pracoviště jsou v závodě
společnosti ICE Industrial Services. Pomocí 3D tisku by chtěla firma ve Žďáru nad Sázavou
postavit kavárnu a pak i školu. Zaměřit se ale chce na světový trh. Technologie 3D tisku
betonu umožní vytvořit hrubé stavby až pětkrát rychleji a proti klasické technologii lití
do bednění ušetřit i 70 procent materiálu. 2x ČTK

Bývalý poslanec v době před kauzou MAFRA

Ministr kultury Lubomír Za-
orálek a hejtmanka Středo-
českého kraje Petra Pecková
s radním Václavem Švendou
podepsali memorandum
o vzájemné spolupráci, kte-
rá by měla vést ke zpřístup-
nění chaty Bohumila Hraba-
la v Kersku veřejnosti. Kraj
by měl o koupi chaty jednat
v listopadu. „Poslední dobou
máloco tak rozdělilo nejen
kolegy, ale i veřejnost. Jedna
část říká: bezpodmínečně to
kupte, druhá část říká, že po-
zemek je předražen a stavba
již není ve stavu, v jakém
byla za Bohumila Hrabala.
A říká: opravte nám silnice,“
uvedla hejtmanka Pecková.
Chata s pozemkem, která se
nachází nedaleko Prahy, se
v létě objevila v nabídce rea-
litní kanceláře za 11,9 milio-
nu korun. Spisovatel ji kou-
pil v roce 1965. Bezdětní Hra-
balovi odkázali chatu souse-
dům. Dům plánuje koupit
kraj, stát by měl pomoci
s provozem a obsahovou ná-
plní budoucí expozice. Na
tomby se podílely příspěvko-
vé organizace obou institucí
– za kraj Polabské muzeum,
zaministerstvo Památník ná-
rodního písemnictví. V pří-
padě, že vyjdou plány kraje,
měla by se expozice otevřít
v roce 2024 či 2025. Objekt
by mohli zpřístupnit již
v příštím roce. iDNES.cz

Policie ho ještě nevyslechla.
Feri už oživil svůj Instagram

Hrabalova vila.
Zachrání ji?

Krátce

Peníze
od cestovek
Většina cestovních kan-
celáří klientům podle mi-
nisterstva pro místní roz-
voj poukazy za zrušené
zájezdy kvůli pandemii
koronaviru proplatila.
Odhady České asociace
pojišťoven (ČAP) ukazu-
jí, že nyní zbývá vyplatit
vouchery vydané podle
nové legislativy v obje-
mu kolem 20 milionů ko-
run. Cestovní kanceláře
podle ČAP vydaly pouka-
zy v hodnotě 2,5 miliar-
dy korun.

Ojetiny dražší
Průměrná prodejní cena
ojetin na konci třetího
čtvrtletí meziročně
stoupla o 9,4 procenta,
na 250 tisíc korun, tedy
o více než 21 tisíc korun.
Proti průměrné ceně za
první pololetí jde o navý-
šení o 5000 korun. Vyplý-
vá to z údajů společnosti
Cebia, která se zabývá
prověřováním původu
ojetin. Auta stále zdražu-
jí, i když největší zdraže-
ní, které přišlo s ožive-
ním trhu už v květnu,
mají za sebou. Přesto se
nedá čekat, že by se
cena již udržela. ČTK



Všechny dárky
jako na dlani

Více informací na:www.alza.cz/vanoce

S přehlednou aplikací máte
celé Vánoce pod palcem

• Zrychlený výdej dárků na pobočkách

• Rychlý a spolehlivý nákup

• Bezpečné a rychlé platby
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Čísla nakažených
letí vzhůru. Bude
se snad opakovat
lockdown?

Ubytovací zařízení, kde už ne-
potkáte personál. Pokoj i re-
zervaci uděláte přes mobil
doma, místo recepčního buď
jen dotykový displej v hale,
nebo přihlášení k pobytu
opět přes vlastní telefon. Ne-
musíte čekat u recepce, až si
vás personál vyťuká do hote-
lového systému a zkontrolu-
je osobní doklady. Žádný
klíč, teď už stačí jen vyťukat
buď kód na číselníku u kliky,
nebo přiblížit mobil. Stejný
systém umožní také odhláše-
ní a zaplacení pobytu, aniž by
se host musel zdržoval opět
u recepce.
Takové hotely potkáte ne-

jen v cizině, přibývají i u nás.
Je to jeden z důvodů, proč se

teď někteří majitelé hotelů
a penzionů přece jen obávají
další vlny covidu méně než
během loňského podzimu.

Hlad po cestování je
pořád dost vysoký
„Zájem o ubytování je letos

na podzim stejný, někde i lep-
ší než v předcovidovém roce
2019,“ uvedl pro deník Metro
Lukáš Pytloun,majitel čtrnác-
ti hotelů nesoucích jeho pří-
jmení. Změnila se však sklad-
ba hostů. Méně jezdí hlavně
senioři a také lidé od pětapa-
desáti až šedesáti let výše. Ně-
kteří už mají delší odstup od
očkování a ještě neobdrželi
třetí dávku vakcíny.
„Možná v této kategorii pře-

ce jen panuje větší opatrnost.
Výrazně ale přibylimladí hos-
té a také rodiny s dětmi,“ říká
majitel Pytloun hotelů. Nad
obavou z viru zřejmě zvítězi-
la vyhladovělost po cestová-
ní. Také on vidí naději na pře-
konání případného zpřísnění

hygienických podmínek
v další digitalizaci cestovního
ruchu, například už dva
z jeho hotelů jsou, až
na úklid a stravování, praktic-
ky bezobslužné. Na výrazněj-
ší digitální charakter turisti-
ky teď sázejí i státní instituce.

Kdo, odkud, kam a kdy
Kde je právě víc návštěvní-

ků, kde více nebo naopak
méně volných lůžek, případ-
ně po jakých atrakcích se tu-
risté nejvíc pídí. To jsou infor-
mace, které by rádyměly cen-
trály cestovního ruchu.
„Chorvatsko na systému

e-turisty pracovalo asi pět
nebo šest let. Vedoucí turistic-
kých center v jednotlivých ob-
lastech nyní vědí v podstatě
on-line, že do toho a toho ho-
telu a města přijelo iks cesto-
vatelů z Německa, z jakého
města a na jak dlouho se uby-
tovali,“ říká Jan Herget, šéf
agentury CzechTourism. Po-
dobné údaje by institucím i u

nás umožňovaly lépe pláno-
vat okamžité aktivity v da-
ném regionu. Navíc by sys-
tém umožňoval návštěvní-
kům přímo si vybírat atrakce
a zajímavosti v okolí hotelu
a řídit vlastní další kroky.
„Mezi třemi tisícovkami

klientů, které v hotelnictví

máme, jsme zjistili, že bě-
hem covidu si rezervace a při-
hlášení k pobytu přes mobil
udělalo více než padesát pro-
cent klientů,“ potvrzuje digi-
tální trend Pavel Kotas z fir-
my Previo, která provozuje
hotelový rezervační systém
Alfred. PAVEL HRABICA

Jak na (nejenom) epidemie?
Hotely hledají digitální cesty

Nejsou lidi. Kde nejvíc?

Restaurace a hotely byly covi-
dem postiženy víc než jiné
oblasti podnikání.

● Kolem 65 procent hoteliérů
stále hledá zaměstnance.

● Momentálně chybí 38 pro-
cent recepčních, 28 procent
personálu v hotelových re-
stauracích.

● Další nedostatkovou profesí
jsou hotelové pokojské. Chy-
bí jich 24 procent.

Slabý únor

93
O tolik procent se propadla
návštěvnost v českých hote-
lech v únoru 2021 v porovná-
ní se stejným měsícem roku
2020. Jednalo se o největší
sešup v hotelové branži za le-
tošní sezonu. V absolutních
číslech to znamenalo, že se
v našich hotelech a penzio-
nech ubytovalo o přibližně
350 tisíc hostů méně (tento
údaj započítává jak hosty
z Česka, tak cizince).

inzerce
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Konec Bohemia
Energymůže
jejím zákazníkům
způsobit problémy.

Téměřmilion českých domác-
ností pocítilo první otřes
v souvislosti s extrémním
zdražováním energií. Padla
firma Bohemia Energy. Ta
má zhruba milion odběrate-
lů. Ocitnou se klienti společ-
nosti bez plynu a elektřiny?
Nikoli! Klienty osloví další do-
davatelé, například ČEZ,
E.ON, PRE, Pražská plynáren-
ská a innogy. Tyto firmy jsou
připraveny se o bývalé klien-
ty alternativního dodavatele
energií postarat. „Lidé ale
musí počítat se zdražením,“
řekl to analytik společnosti
ENA Jiří Gavor. Situaci podle
něj sice bude komplikovat
fakt, že někteří dodavatelé
energií nyní nové zákazníky
kvůli vysokým cenám energií
nenabírají, ale i tak bude
na trhu dostatečný výběr.
Takzvaný dodavatel posled-

ní instance je nástrojem, kte-
rý chrání spotřebitele v přípa-
dě úpadku dodavatele ener-
gií. Nastupuje okamžitě
a energie od něj lidé mohou
odebírat nejdéle půl roku.
Kdykoli během této doby si
mohou vybrat nového doda-
vatele a přejít k němu bez ja-
kýchkoli omezení. Pokud ne-
budou mít novou smlouvu,
dostali by se do režimu neo-
právněného odběru, za který
již hrozí sankce.
Na zprávu o krachu firmy

lidé hned reagovali. Napří-
klad v západočeském Sokolo-
vě dav lidí zaplnil kontaktní
místo jednoho z největších
dodavatelů elektřiny i plynu
v ČR, skupiny ČEZ. A potvrdi-
lo se to, o čem mluvil analy-

tik Gavor. Klienti Bohemia
Energy se musí připravit na
to, že budou u jiného dodava-
tele platit mnohem více. „Na-
bídli mi elektřinu zhruba
o 250 procent dražší, než
jsem měl dosud u Bohemia
Energy, a plyn zhruba
o 160 procent dražší než
u X Energie (jedna ze společnos-
tí skupiny společnosti Bohemia
Energy – pozn. redakce). Smlou-
vu jsem tedy podepsal, nic ji-
ného mi nezbývalo,“ řekl
při návštěvě pobočky ČEZMi-
chael Schneider ze Sokolova.

Kvůli úpadku společnosti se
obává i o přeplatek za plyn ti-
síce korun, který mu má fir-
ma X Energie zaplatit.
Premiér Andrej Babiš vy-

zval Energetický regulační
úřad, aby zvážil zastropová-
ní cen u dodavatelů energií,
kteří zákazníky zkrachovalé
firmy převezmou. Její byz-
nys spojil s praktikami ener-
gošmejdů. Vysoké ceny ener-
gií chce ale kompenzovat
všem domácnostem. Podle
spotřeby by dostaly až 1500
korun ročně. ČTK, iDNES.cz a MAP

Skupina Bohemia Energy se
zhruba 900 tisíc odběrnými mís-
ty ukončila podnikatelskou čin-
nost a dodávky elektřiny i ply-
nu. Zároveň žádá Energetický
regulační úřad (ERÚ)
o zrušení licencí všech výše
uvedených společností.

● Společnost byla založena
podnikatelem Jiřím Písaříkem
v říjnu 2005 jako dodavatel
elektřiny pro malé a střední
podniky. Písařík s rodinou
je podle loňského žebříčku
časopisu Forbes 32. nejbohat-
ším Čechem s majetkem
7,3 miliardy korun.

● Firma v březnu 2019 dostala
od Energetického regulačního
úřadu pokutu 300 tisíc korun
za nekalé obchodní praktiky.
Svým klientům, kteří s ní chtě-
li ukončit smlouvy, lhali. Fir-
ma tvrdila, že smlouvy zrušit
nelze, což možné podle záko-
na stále bylo. Jednání se
vystupňovalo vyhrožováním,
že lidem odpojí elektroměr.

● Už před několika týdny firma
začala klientům měnit smlou-
vy a rušit zafixované ceny.
Podle ERÚ je v současné době

u dodavatelských firem častá
snaha vymanit se z povinnosti
prodávat energie za ceny
z jejich starších akčních
nabídek.

● Firma byla také známá svým
jednáním. Lidé si stěžovali, že
její obchodní zástupci obelhá-
vají seniory. Těm firma údajně
dávala podepisovat dokumen-
ty, přičemž jim smlouvy nene-
chala. Server iDNES.cz v únoru
2019 psal o případu ženy, kte-
ré zástupce Bohemia Energy
tvrdil, že pro ni má výhodnější
smlouvy, než jaké má u ČEZ,
a že jí za pár měsíců stejně
končí. Nakonec si to paní roz-
myslela, dodržela zákonnou
lhůtu 14 dní o odstoupení
smlouvy, a chtěla od smlouvy
s Bohemia Energy odstoupit.
Firma jí za to vyměřila pokutu
6500 korun.

● Společnost měla i promyšlený
telemarketing. Přes telefony
zkoušela přesvědčovat
lidi, aby se stali jejich klienty.
Podle zkušeností lidí tato
firma jednala neodbytně.
Po odmítnutí a prosbách
o ukončení kontaktování
se tak častokrát nestalo.

Fronty u zákaznických center dodavatelů energií v Praze. Kvůli konci Bohemia Energy ČTK

Případy firmy Bohemia Energy

Miliardář končí,
klienti si připlatí

ČTVRTEK 21. 10. 2021, 09:00–15:00

NA SLUPI 2102/B

NÁBOROVÝDEN
PRODEJNA PRAHA 2

NA SLUPI

kariera.lidl.cz
Více informací na

PŘIJĎTE SE K NÁM PODÍVAT!

UKÁŽEME VÁM, JAK VYPADÁ

PRÁCE V LIDLU A PROVEDEME

VÁS NAŠÍ PRODEJNOU.

TĚŠÍME SE NA VÁS!
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Moskva zahajuje
„ostrý“ test covido-
vé vakcíny, jež má
podobu nosního
spreje. Je stvořena
pro děti, ale i pro
dospělé, kteří se
bojí jehly.

Dobrá zpráva přišla v úterý
zmoskevskéhoNárodního vý-
zkumného centra pro epide-
miologický a mikrobiologic-
ký výzkum Nikolaje Gamale-
ji (NICEM). „Očkování v podo-
bě trysky, která vakcínu vstři-
kuje do hloubi nosní dutiny,
je nyní podáváno dospělým
dobrovolníkům,“ uvedl
pro agenturu TASS Alexandr
Gincburg, ředitel NICEM.

Agentura Reuters nicméně
konstatuje, že bližší informa-
ce k „nosní“ vakcíně včetně
data, kdy bude dostupná
pro veřejnost, nejsou k dispo-
zici. Známo je každopádně
to, že se na ní pracuje již
od června a pro využití širo-

kou veřejností v čele s dětmi
od osmi let měla být původně
připravena již 15. září.
Paradoxem je, že „nosní“

vakcína vznikla v zemi, kde se
stále nedaří zvládnout rostou-
cí počty nakažených a obětí
a očkování postupuje pomalu.
Důvodem je podle Reuters ne-
důvěra lidí k úřadům a obavy
z nových lékařských produktů.
Vakcína, která se obejde

bez jehly, inspirovala proza-
tímdvě farmaceutické společ-
nosti. Britsko-švédská Astra-
Zeneca, jakož i japonská Shio-
nogi plánují uvedení vakcíny
vstřikované do nosu začát-
kem příštího roku. HAL a ČTK

Vakcínu vstříkne do nosu speciální tryska. SHIONOGI

Před 50 lety
První sériové vozy jugosláv-
ského vozu Zastava 101 sje-
ly z výrobní linky 15. října
1971 a ještě o téměř čtyři
dekády později se dala
v Srbsku koupit tato legen-
da přezdívaná „stojadin“
nebo „kec“. Živoucí moto-
ristické fosilii se stala osud-
nou až dohoda srbské vlá-
dy s italským Fiatem v listo-
padu 2008. Italové zastara-
lou továrnu v jihosrbském
městě Kragujevac zcela
přestavěli a výrobu Zasta-
vy ukončili. Mimochodem,
nejdéle kontinuálně vyrá-
běným automobilem
je Lada Niva, z pásů sjíždí
již od roku 1977. ČTK

Spravedlnost po
jedenácti letech
Slovenka Alena Zsuzsová,
která čelí obžalobě v pří-
padu vraždy novináře
Jána Kuciaka, byla včera
nejvyšším soudem Sloven-
ska pravomocně uznána
vinnou z podílu na jiné

vraždě. V roce 2010 byl za-
střelen bývalý primátor ji-
hoslovenského Hurbano-
va László Basternák.

Blahořečení
Svatého otce
Papež František schválil
dekret, který uznává zá-

zrak přisuzovaný jedno-
mu z jeho předchůdců,
Janu Pavlu I. Tento papež,
jenž stál v čele katolické
církve v roce 1978 pou-
hých 33 dní, bude blahoře-
čen a později možná i sva-
tořečen. Datum blahořeče-
ní Jana Pavla I. zatím ne-
bylo stanoveno, určí ho
papež František. ČTK

Číslo dne

215
Nejvyšší žijící ženou na světě
se oficiálně stala Turkyně
Rümeysa Gelgiová měřící
215,16 centimetru. Čtyřiadva-
cetiletá Gelgiová trpí Weave-
rovým syndromem. Ten způ-
sobuje kromě nadměrného
růstu i deformace částí těla.

Elegantní
Britská královna Alžběta
II., které je 95 let, se po-
prvé od roku 2004 objevi-
la na veřejnosti s vycház-
kovou holí, jíž si pomáha-
la při chůzi. Královna na-
vštívila bohoslužbu
ke 100. výročí založení
charity Royal British
Legion podporující vete-
rány ozbrojených sil. AP

Krátce

Sputnik V přímo
do ruského nosu

Situace se horší

V Rusku je plně naočkováno
jen necelých 31 procent oby-
vatel, v Česku proočkovanost
již přesáhla 56 procent.

● Zatímco v Norsku či Dánsku,
tedy zemích, kde obě dávky
dostalo více než 75 procent
obyvatel, zrušili všechna pro-
ticovidová opatření včetně
nošení roušek, v Rusku křiv-
ka úmrtnosti rychle stoupá,
denně je hlášeno přibližně
1000 mrtvých. Úřady omezi-
ly účast na velkých akcích.

Deset let bez divoké Amy
V Kalifornii se bude v listopadu dražit oděv, který na
sobě měla zpěvačka AmyWinehouseová na koncertě
v srbském Bělehradu, posledním, který odehrála
před svou smrtí. Černozelené šaty, jež navrhla kamarád-
ka zesnulé hudebnice Naomi Perryová, by se mohly pro-
dat za 15 až 20 tisíc dolarů, 330 až 430 tisíc korun. Zpěvač-
ka, kterou nejvíce proslavilo druhé album Back to Black
a hit Rehab, zemřela ve věku 27 let v červenci 2011
na otravu alkoholem. HAL

PROFIMEDIA



Podzimní výbava
z lékárny

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Rychlou a hlavně účinno
poskytne Capillus šamp
který zmírňuje tvorbu šup
tí vlasové pokožky a před
a dlouhodobě ulevuje od n
svědění. Přírodní složení
sovou pokožku. Naopak
a extrakt pomáhají k její p
nově a sůl z Mrtvého m p
s grepovými semínky ničí přemnože-
né kvasinky. Pravidelným používáním
šamponu tak vyřešíte nejen k í
ale i opakovaný návrat potíží

REVMABLOK AKUT omezuje bo-
lest, brnění a trnutí kloubů, zklid-
ňuje zánět a zlepšuje hybnost
kloubů. Obsahuje léčivou rašelinu
a masážní mikroperličky spolu se
zklidňujícími rostlinnými extrakty
v čele s šišákem bajkalským, rozra-

zilem, světlíkem, rozmarýnem a ba-
zalkou. Díky této kombinaci účinně
potlačuje zánět, bolest a ztuhlost
kloubů a přináší rychlou úlevu.
Přípravek je speciálně vyvinutý
i pro malé klouby ruky a nohy a vy-
značuje se příjemnou a nelepivou

konzistencí. Při pravidelném použí-
vání zdravotnického prostředku
REVMABLOK AKUT dochází k úlevě
postižených kloubů a také k preven-
ci vzniku tohoto problému.

Dejte sbohem unaveným očím s Ocutein® Brillant Lutein 25 mg. Doplň-
kem stravy z prémiové řady Da Vinci Academia s nejvyšším množstvím
luteinu* a vitaminem A pro maximální
a dlouhodobý účinek. Jako jediný obsahuje
také fosfatidylcholin a další
účinné látky. Napříkla
zinek přispívající k udr-
žení normálního zraku
a selen a měď, které
přispívají k ochraně
buněk před oxidačním
poškozením

Vyzkoušejte Magnezum Dead Sea z prémiové řady Da Vinci Academia. Tento je-
dinečný doplněk stravy se vyznačuje unikátní kombinací přírodního hořčíku
z Mrtvého moře (Dead Sea) a vitaminů B6 a B12, díky které budete lépe zvládat
únavu a vyčerpání. Hořčík rovněž přispívá k normální nervové a psychické činnos-
ti. Jeho pravidelný přísun vám proto pomůže dokonaleji zvládat stres, nervozitu,
navíc podpoří vaši koncentraci. Přispívá také ke správné činnosti svalů, takže se již
nebudete muset bát křečí při náročnější fyzické aktivitě.

Existuje řešení! Sebo
a atopie ve vlasechm
společný jmenovatel
a nepříjemné svěděn
pokožky, které omez
denní život. Jak se ho

Jsou vaše oči stále častěji unavené od televize, monitoru
počítače či ostrého slunce? Pak je vhodné začít doplňovat
potřebné látky, které jsou důležité pro jejich správnou funkci.

Vyzkoušeli jste již nespočet přípravků na bolest kloubů a nic pořádně nezabírá?
Na první náznaky revmatu i běžnou bolest kloubů je tady novinka REVMABLOK AKUT.

Se stresovými situacemi se potkáváme dennodenně. Často
s sebou přináší únavu, nervozitu, a dokonce i ztrátu koncentra-
ce. Nedovolte, aby vás stres a vyčerpání dále ničily. Spolehněte
se na sílu hořčíku z Mrtvéhomoře.

SEBOREA, LUPÉNKA
nebo ATOPIE
ve vlasech?

Konec unaveným očím!

STOP revmatickým kloubu
o

m

Síla HOŘČÍKU z MRTVÉHO
MOŘE zbaví únavy a stresu!

u úlevu vám
pon seborea,

in a zarudnu-
devším rychle
nepříjemného
nedráždí vla-
konopný olej
přirozené ob-
oře společně

rea, lupénka
mají totiž jeden
: vytrvalé
ní vlasové
uje náš každo-
o zbavit?

Díky unikátnímu
přírodnímu složení
získal šampon
značku CPK–
certifikovaná

přírodní
kosmetika.
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OCUTEIN® SENSIGEL
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„A pak
že

nerostou!“

JAKUB STUPKA
Facebook

Přeházejte písmena
a vyjdou vám slova.
Ta doplňte do
prázdného řádku
pod písmeny.

Počasí

Vydává MAFRA, a. s., se sídlem Praha 5, Karla Engliše 519/11, PSČ: 150 00, IČ: 45313351. Tel.: 225 065 111. E-mail: dopisy@metro.cz; web: www.metro.cz.Redakce: Petr Holeček – šéfredaktor;
ŠimonMerta – zástupce šéfredaktora. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Obchodní oddělení, e-mail: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, Brno, tel.: 516 202 521. Tisk: mafraprint – Praha

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.50 Na krok od nebe III
16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Nejlepší trapasy
21.25 Máte slovo sM. Jílkovou
22.20 Gejzír
22.55 Na stopě
23.20 Komisař Montalbano
01.10 AZ-kvíz
01.40 Banánové rybičky
02.15 Dobré ráno
04.45 13. komnataMartiny

Barta
05.15 Černé ovce

16.30 Starobylý Peking
17.20 Industrie (6/12)
17.50 Velká Británie z výšky
18.45 Automoto svět
19.10 Uchem jehly
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Tajemství britské králov-

ské rodiny (6/8)
20.55 Českem na koňském

hřbetu (6/14)
21.20 Bedekr VII
21.50 Nový papež (6/9)
22.45 Nacistické Německo

objektivem amatérských
filmařů (1/2)

23.35 Queer: Proti proudu času
00.05 Hříšná duše II (1/8)

15.55 KriminálkaMiami (20)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4129)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Pan Profesor (6)

Oběť. Seriál (ČR, 2021)
21.30 Svatba na první pohled II
22.55 Život ve hvězdách
23.30 KriminálkaMiami (19)
00.25 KriminálkaMiami (20)
01.20 Odložené případy V (11)
02.05 Život ve hvězdách
03.00 Na lovu
03.45 Gympl s (r)učením ome-

zeným (22)
04.45 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Slunečná (132)

Rodiče a děti. Seriál (ČR, 2020)
21.35 Inkognito
22.40 Přešlapy II (7)
23.55 Ano, šéfe!
01.05 Policie v akci
02.05 Komisař Rex VII (13)

Ukradená mumie. Krimiseriál
(N/Rak., 2002)

03.05 Jake a Tlusťoch III (9)
Moje skvělá hodina. Krimi-
seriál (USA, 1987-1992)

04.05 Policie Hamburk VIII (14)
05.40 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 TATTOO FIXERS EXTREME
11.30 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Óčko e-sport
14.40 Óčko trendy
15.00 Kitkat Óčko chart
17.05 Óčko hity
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 O black list fresh
22.00 TATTOO FIXERS EXTREME
22.30 O black list party
0.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -0,7 °C (1887) 22,3 °C (1836) Bio:

DNES ZÍTRA SOBOTA NEDĚLE

7/11 °C 11/15 °C 9/13 °C 9/13 °C

Sudoku

a Olomouc • Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuci zajišťuje PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2021 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití
a šíření částí nebo celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Zdeněk Řezníček
Reklama

a bezdůvodné
blokování.

LEZEC

Řešení sudoku

HODNÉ HOLKY
Stojím ve frontě před volební místností. Jak fronta postupuje,
postupuje i pán čekající za mnou. Jenomže si vždycky stoup-
ne těsně za mě. Nepříjemně těsně. Vadilo by mi to, i kdyby ne-
byl covid, i kdyby se už rok a půl nedoporučovalo dodržovat
odstup. Významně se ohlížím, poodstoupím, ale už nemám
kam, nemůžu se přece nalepit na paní přede mnou.
A tak se po čase na pána otočím, dám si záležet na tom, abych
si připravila jasnou, slušnou a neútočnou formulaci, zhlubo-
ka se nadechnu a odhodlám se: „Prosím vás, mohl byste…?“
„A vy si myslíte, že stojímmoc blízko? Tak vždyť jsme ve fron-
tě. Já jsem přece očkovanej, tak o co jde.“ Mohl říct „Jistě, par-
don“ a mohlo to být vyřízené. Ale on přešel do ofenzivy, začal
se vytáčet a zpochybňovat mě. Musela jsem několikrát zopa-

kovat, že opravdu stojí
blízko, že je mi to nepří-
jemné a že ho slušně pro-
sím, tak jestli by mohl ne-
stát tak blízko umě, pro-
sím. Ještě něco zabrblal
a neochotně udělal krok
zpět.
A já se pak několik minut

uvnitř třesu, jako bych měla za sebou souboj na kordy. Při-
tom jsem se jen zcela oprávněně ozvala, když mi bylo něco ne-
příjemné. Jak je možné, že je to tak těžké? Byla jsem vychova-
ná k tomu, abych byla hodná holka. Abych se chovala slušně
zejména ke starším. Abych TO vydržela (ať už je TO cokoli).
Abych neobtěžovala. Abych byla milá a laskavá. A já už toho
mám dost. Hodné holky pak celý život trpí tím, že na ně ni-
kdo nebere ohledy, protože ani ony samy na sebe ohledy ne-
berou. Výchova ke slušnosti a respektu přece neznamená, že
se za sebe nesmíme postavit, že se nemáme ohradit, když
nám něco vadí. Radši ať jsou moje dcery radši trochu „zlobivé
holky“, ale ať se nikdy nebojí ozvat. Nejen u voleb.

Jan Solver
Chybějící
čudlík

„Nelíbí se mi“.

Michal Vorel
Selekce příspěvků,

které by
se měly líbit.

Co vám nejvíc vadí na Facebooku?

Anketa

Kohoutková voda
u nás ve městě
Voda z brněnského vodo-
vodu dost negativně ovliv-
ňuje chuť brambor v ní va-
řených. Dlouhodobě jsme
se přitom domnívali, že
nakoupené brambory jsou
špatné kvality. Konečně
nyní jíme brambory bez
pachuti – vaříme je už jen
v balené pramenité vodě.
K úvaze o vlivu vody nás
přivedla zkušenost s pří-
pravou brambor v páře,
kdy nedojde ke kontaktu
s vodou. Brněnskou vodu
ostatně už mnoho let ne-
používáme ke konzumaci
v nápojích a polévkách.
U mne osobně přestala
tvorba písku v ledvinách.
Je to pro nás drahé řešení,
ale vyplatí se. Účely, ke
kterým se u nás v rodině
vodovodní voda užívá –
praní, mytí, zálivka, spla-
chování – už nevyžadují,
aby splňovala nároky
na pitnou vodu.

JIŘÍ VLACH

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

Šotouš@tramfantik zachytil historicky první tramvaj typu 14T
s ,,celovozovou reklamou na PID“. Jak se vám, milí čtenáři, líbí?
#mojemetro #metrotag #praha #prague #prag #praguetram
#tram #skodatram #vozovnakobylisy #photoshooting
#prazskyhrad #manesuvmost #praguecastle

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

DOBRÝ DEN, JMENUJI SE

JULIE ČERVENÁ
BYLOMI PĚTATŘICET
AMÁMDVĚMALÉ DĚTI

Citát

Musela jsem
několikrát
zopakovat, že
opravdu stojí blízko.



Za určitých podmínek však
může poskytnout i funkci
chlazení. Konvektory BAXI
používají integrovaný ven-
tilátor a DC invertor s velmi
tichým chodem urychlující
proces nucené cirkulace
a jejich hlavní předností je
mnohem rychlejší nástup
tepelného komfortu např.
v porovnání s radiátory či
podlahovým topením. Kon-
vektory je možné propojit
s moderními nízkotep-
lotními zdroji tepla, tedy
kondenzačními kotly nebo
systémy tepelných čerpadel.
Možnost připojení k tepel-
nému čerpadlu nabízí navíc
funkci chlazení pro letní ob-
dobí. Propojení je zajištěno

dvoutrubkovým teplovod-
ním potrubím, které je však
v případě využití funkce
chlazení nutné parotěsně
izolovat s cílem zamezení
kondenzace vzdušné vlh-
kosti. Konvektory lze kom-
binovat i s dalšími systémy
předávajícími teplo (např.
radiátory či podlahové to-
pení). Konvektory BAXI Fan-
Coil se nabízí ve 4 druzích.
Prvním je nástěnný kom-
paktní konvektor s označe-
ním IQWH ve třech výkono-
vých verzích (2,4 – 4,5 kW),
funkčně i designem velmi
podobný vnitřní klimati-
zační jednotce. Výhodou
je jeho snadná montáž na
stěnu, celkově tichý chod

(max.20 dB) a dálkové ovlá-
dání. Konvektorem pro
svislou nebo vodorovnou
montáž je typ parapetní
(podstropní) označený jako
IQF. Ten se nabízí v pěti ver-
zích výkonu (od 2,3 do 7,3
kW) a přívod vzduchu ze
spodní části podporuje jeho
přirozené proudění. Pro
ryze stropní aplikaci s pod-
hledovým panelem je určen
konvektor kazetový IQK
doplněn integrovaným čer-
padlem kondenzátu. Dispo-
nuje navíc možností přetla-
kového větrání přes externí
přívod vzduchu. Celou no-
vou řadu BAXI FanCoil poté
uzavírá kompaktní kon-
vektor kanálový s třířadým
výměníkem tepla, který je
určen výhradně pro vestav-
bu do systému vzduchového
potrubí (možnost přívodu
externího vzduchu).

www.baxi.cz

DOMOV
komerční příloha čtvrtek14.října2021

Nová řada konvektorů BAXI

Hra s barvami, třpytem
a velikostmi
„Každý rok na podzim si větši-
na domácností vyzdobí prostor
dekoracemi z dýní a sušenými
květinami. Zkuste to letos tro-
chu jinak a dejte šanci tradič-
ním přírodním materiálům,
tlumeným barevným odstínům,

tmavým tónům v čele se za-
střenou modrou nebo to zkuste
opulentně s třpytem a nadměr-
nými velikostmi. Vytvořením
podzimní nálady v interiéru se
příjemně naladíte na medita-
tivní harmonickou atmosféru
nadcházejícího ročního obdo-
bí,“ radí oblíbená bytová

architektka a interiérová
designérka Anke Glut.

Místo tradičních suše-
ných květin zajímavé ma-
teriály, vzory a struktury
Tento trend je populární
nejen na podzim – návrat
ke kořenům demonstrova-
ný stylem evokujícím pře-
dindustriální časy je módní
záležitostí už několik let.
Uplatňují se v něm tradiční,
přírodní materiály – vedle
nešlápnete s hrubou kera-
mikou, sklem, kůží, mra-
morem, alabastrem nebo
kožešinami. Pěkně vypada-
jí i rostlinné motivy v podo-
bě lístečků nebo větviček.
Může jít o plastické motivy
na svícnech či lucernách,
potisk na textiliích nebo
minimalistické črty na pla-
kátech či obrázcích. Inspi-
raci hledejte rozhlížením
se kolem sebe v podzimní
přírodě.

Tmavé odstíny v čele
s modrou
Zkuste místo tradiční oran-
žové a horčicové vyzkoušet

modrou. Překvapí vás, jak
skvěle se k podzimní atmo-
sféře hodí, vyberete-li ten
správný odstín. „Na nábytek
i doplňky volte od světle a naše-
divěle modré po odstíny temné
hladiny moře a námořnické
modři. Abyste docílili kýženého
podzimního nádechu, zkombi-
nujte ji s přírodními, zemitými
tóny. Skvělou službu udělá hlav-
ně tmavě hnědá, světle oříšková
nebo smetanová. V kontrastu
funguje i se sytým odstínem
horčicové žluté,“ říká Anke
Glut.

Okázalost světla, lesku,
materiálů a objemu
Pokud máte slabost pro
okázalost a výrazné prvky
v interiéru, nebojte se po-
pustit uzdu fantazii a do-

přát vašemu domovu punc
rozmanitosti a pestrosti.
„Stále oblíbený je samet, který
nejlépe funguje na polštářích,
přehozech či křeslech. Přidejte
k tomu dekorace, které se blýs-
kají, odráží světlo či se třpytí.
Metalové či skleněné povrchy
jsou stále in, u textilu stejnou
roli zastanou například flitry.
Podzim je hlavně o vrstvení,
a to nejen co se týče oblečení.
Proto na vaši pohovku či postele
přidejte malé dekorační polš-
tářky a pořiďte si obří pléd či
přehoz – čím větší, tím lepší,“
doporučuje Anke Glut.

Foto:
DULUX

BAXI FanCoil, novinka roku 2021, je typickým před-
stavitelem hydraulického konvektoru předávajícím
teplo do obytného či komerčního prostoru pomocí
proudění.

S příchodem podzimu přichází i změna v tom, co
považujeme za stylové. Změnu trendů nezažívá jen
módní průmysl s novými kolekcemi na přehlídkových
molech, ale také interiérový design a dekorace. Tra-
dičními barvami podzimu bývají ohnivé tóny oranžo-
vé a oblíbené odstíny hořčice. Zkuste letos podzim
v netradiční podobě.

Zařiďte si na
podzim stylový
domov tak
trochu jinak

www.okolobytu.cz

S tapetami snadno a rychle
Jako stylový dekorační prvek interiéru skvěle využijete
tapety. V tomto podání se nejedná o žádnou celodenní
akci, ale rychlou proměnu třeba i malé části stěny, aniž
byste se zavázali k dlouhodobému vzhledu. Pro tento účel
jsou ideální vliesové tapety a fototapety, které lze snadno
odstranit v jednom kuse, beze zbytku a za sucha. Povrch
tak bude rychle připravený na přetapetování zase třeba
v jiném stylu.
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Bílý jako sníh,
přesto krutý jako
černokněžník. Kab-
riolet Audi S5 TFSI.

Někdo má letní chatu, jiný
letní lásku. Teplý vzduch, pa-
prsky slunce a bezstarostné
jízdy do nikam k tomu ostat-
ně vybízejí. My jsme k letní
pohodě přidali ideální letní
auto se čtyřmi kruhy v logu.
Mřížka masky chladiče

se vzorem medové plástve
v matném titanově černém
provedení, vzadu sportovní
difuzor i spojler. A také dvě
dvojité chromované koncov-
ky výfuku.
Střechu jsme při jízdě rych-

lostí do 50 km/h otevřeli bě-
hem 15 sekund. Kryty vněj-
ších zpětných zrcátek se lesk-
nou v zapadajícím slunci.
Aby ne, jsou vyvedeny v mat-
ně stříbrné hliníkové barvě.
Že nesedíme v obyčejném
kabriu, dávají najevo i podsví-
cené prahové lišty. Nesou pís-
meno „S“. A právě proto je
ze sněhobílé audiny spíše čer-
nokněžník, který klame
svým elegantním tělem.
Pozor, pozor! Tady ještě

není hybrid ani nafta. Spor-
tovně laděné kabrio S5 pohá-
ní legendární třílitrový mo-
tor TFSI, který se může po-
chlubit silou 354 koní amaxi-
málním točivým momentem

500 Nm. Z klidu na stovku
zvládne zrychlit během
5,1 sekundy a pak pokračo-
vat až do elektronicky omeze-
né maximální rychlosti
250 km/h. Že je zrychlování
vzrušující zážitek, podtrhuje
ostatně i permanentní pohon
všech kol quattro se sportov-
ním diferenciálem, který ak-
tivně a variabilně rozděluje
hnací moment mezi obě ná-
pravy. Součástí standardní vý-
bavy je dynamické řízení, kte-
ré v závislosti na rychlosti
upravuje nastavení převodu
řízení i množství síly nutné
k otočení volantu.
Audi u prémiových mode-

lů přešlo před pár lety na naf-
tu, ale u modelu se stahovací
plátěnou střechou zůstalo
u osvědčeného benzinu, kde
je turbodmychadlo typu
twin-scroll uložené mezi
řady válců uspořádaných
do véčka. Jsme rádi, že zůsta-
lo u benzinu, v porovnání se
super výkonnými nafťáky je
motor lehčí, což se pro kab-
rio hodí. Mohlo by se zdát, že
bude oproti modelu s pevnou
střechou logicky lehčí, ale
kdepak. Aby se auto v zatáč-
kách různě nekroutilo, právě
díky otevřené střeše, musí
být vyztuženo speciálními
trámky různě po karoserii,
ale i v prazích. Kdyby mělo
těžší naftový motor, tlačila
by ho na přídi větší síla
k zemi. A pak, benzinovýmo-
tor má krásnou škálu proje-

vu, ať už máme na mysli růz-
né hluboké zvuky, či jízdní
vlastnosti. Zabírá v širokém
spektru otáček, ale nejlépe
mu je v těch vysokých. Parád-
ně spolupracuje s automatic-
kou převodovkou a ve spor-
tovním režimu má střelhbité
reakce na sešlápnutí plynu.
Jízda s eskovou pětkou v kab-
riu je opravdu potěšení. Napo-
máhá tomu ostatně zmíněný
sportovní diferenciál na zad-
ní nápravě, který díky lamelo-
vým spojkám umí rozdělovat
hnací sílu mezi zadní kola.
Při opravdu brutálním průjez-
du zatáčkou se takmůže stát,
že je plná síla soustředěná
jen na zadní vnější kolo.
Dalším plusem je naladění

podvozku. Ten je kvůli síle
motoru samozřejmě dostateč-
ně tuhý, ale umí i přesto, že
obouvá dvacetipalcová kola,
nabídnout dostatek komfor-
tu. Velká pochvala, kterou
pro úplnost zaslouží i brzdy.
Léto však skončilo už

22. září. Co teď? Jezděte
v noci! A to kvůli světlome-
tům Matrix LED, které jsou
na přání dostupné v kombina-
ci s laserovými světly. Když
auto překročí 70 km/h, lasero-
vá světla Audi se rozsvítí jako
doplňující světla. Jejich práci
ve tmě je radost sledovat.
Cena? 2 162 900 korun.

PETR
HOLEČEK
petr.holecek@metro.cz Auta bez střechy nevymřela, je to radost ze života. 4x METRO

Pochytali jsme
zbytky letního
„audi“ slunce

Porovnáváme ladné křivky s brutalismemmostu v Radotíně.

Když si budete přát, bude foukat teplý vzduch za krk.

Předností tohoto kabrioletu je velmi tuhá karoserie.

Je tu nové
Tourneo
Connect
Začátkem roku 2022 bude
možné objednávat nový
užitkově-osobní model
od modrého oválu. Nové
Tourneo Connect je ideál-
ním řešením pro aktivní
životní styl. Jak provedení
L1 s krátkým rozvorem
náprav, tak L2 s prodlouže-
ným rozvorem nabízí
v zájmu praktičnosti mož-
nost sedmi sedadel. Vůbec
poprvé může mít pohon
všech kol. FORD

Citroën Berlingo třetí genera-
ce, kterého se od uvedení
na trh v roce 2018 prodalo
po celém světě 176 738 kusů,
je nyní k dispozici v elektric-
ké verzi. Tovární údaje udáva-
jí spotřebu elektřiny
18 kWh na 100 km a dojezd
až 280 kmpřimotorizaci o vý-
konu 136 koní. Je k dispozici
ve dvou délkách a může po-
jmout až 7 osob. V České re-
publice je nyní možné objed-
nat ë-Berlingo za cenu od
790 tisíc korun. HOP

ë-Berlingo.
Elektrické
rodinné MPV
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Čeští fotbalisté stá-
le nemají jistotu
play-off o MS 2022.

Rozhodne se až v listopadu.
Ani po říjnových zápasech to-
tiž není stoprocentně jasné,
že pokud by Češi neudrželi
druhé místo ve skupině, bu-
dou jedním ze dvou celků
z Ligy národů, které doplní
v baráži týmy z kvalifikace.

Svěřenci trenéra Jaroslava
Šilhavého se zároveň v prů-
běžném pořadí mužstev
na druhých příčkách propadli
mimo šestici nejlepších, kte-
rá bude v play-off nasazena
a bude mít v semifinále výho-
du domácího prostředí. Nyní
jsou Češi až sedmí.

O konečné druhé místo
ve skupině E zabojují na dál-
ku s Walesem. Národní tým
už v březnu vstupoval do kva-
lifikace s vědomím, že i kdy-
by neskončil na prvních dvou
příčkách ve skupině, má vel-
kou naději, že postoupí
do play-off díky Lize národů.

V ní Češi loni ovládli skupinu
B2. Dva nejlepší vítězové sku-
pin doprovodí v baráži celky,
které neuspějí v klasické kva-
lifikaci. Z ní přímo projdou
na šampionát v příštím roce
v Kataru jen mužstva na prv-
níchmístech v tabulce a týmy
na druhých pozicích čeká
play-off.

„Českou“ skupinu suverén-
ně vede Belgie. Reprezentan-
tům patří před listopadovým
vyvrcholenímkvalifikace dru-
hé místo, třetí Wales má ale
stejně bodů a navíc utkání
k dobru. Zatímco Šilhavého
svěřenci odehrají už jen do-
mácí zápas s Estonskem, ost-
rované nastoupí proti Bělorus-
ku a Belgii. Pokud by Češi v ko-
nečné tabulce klesli za Wales
na třetí příčku, museli by se
spoléhat na to, že zaujmou
jedno ze dvou zbylých míst
v play-off.

V pořadí vítězů skupin této
soutěže figuruje národní tým
na sedmé pozici za Francií,
Belgií, Itálií a Španělskem
coby nejlepšími z Ligy A aWa-
lesem a Rakouskem z Ligy B.
Reprezentanti proto potřebu-

jí, aby aspoň pět z těchto šesti
celků obsadilo v kvalifikaci
nejhůře druhémísto. Po říjno-
vém programu to stále není
stoprocentní. Jistotu nejhůře
druhé příčky už mají Belgie,
Itálie a v případě neúspěchu
českéhomužstva pak i Wales.
Velmi blízko jsou Francouzi
a Španělé. Naopak Rakousko
ve skupině F už neskončí lépe
než třetí. Šance je tedy velmi
dobrá. ČTK

DALIBOR
GONDÍK
„S Aduš to je jak se žehličkou.
Dáš ji do zásuvky a hned hřeje!“

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

UŽ ZÍTRA

Jen týden na přípravu?

Fotbalisté z evropských soutě-
ží se příští rok budou moci
k národním týmům připojit
podle deníku L’Équipe pouhý
týden před startem MS.

● Šampionát se kvůli velkým
vedrům v Kataru uskuteční
v netradičním podzimním
termínu, kdy už budou sou-
těže rozjeté. Dosud se mis-
trovství konalo v létě po se-
zoně. MS 2022 odstartuje
21. listopadu a kluby mají
uvolnit hráče 14. listopadu.

Sportovci podepisují petici
na podporu odvolaného ředite-
le Olympu Jiřího Berana. Vyzý-
vají ministra vnitra Jana Ha-
máčka, aby tento krok ještě
zvážil. V úterý Berana podpo-
řil Český olympijský výbor a ly-
žařský i biatlonový svaz. Včera
se připojil Český svaz bobistů
a skeletonu. Petici zorganizo-

vala mílařka Kristiina Mäki
a podpis už připojili třeba stře-
lec Jiří Lipták či atleti Radek
Juška a Filip Sasínek. Tréninko-
vé podmínky se na Olympu po
Beranově příchodu v roce
2014 zlepšily. Vznikla nová po-
silovna, atletická dráha je
osvětlená a bobisté mají od
loňska trenažér na starty. ČTK

Chce 20 milionů
Americká běžkyně Mary
Cainová zažalovala kon-
troverzního atletického
kouče Alberta Salazara
a společnost Nike o 20 mi-
lionů dolarů kvůli roky tr-
vajícímu psychickému tý-
rání. Docházelo k němu,
když působila v tréninko-
vé skupině Salazara.

Prohřešek za euro
Asociace profesionálních
cyklistů požaduje od nepo-
zorné fanynky, která při
letošní Tour de France
způsobila hromadný pád,
symbolické odškodné
ve výši jednoho eura a vět-
ší respekt. Incident z červ-
na se bude projednávat
dnes u soudu v Brestu.

Pozvali si Kuvajt
Česká fotbalová reprezen-
tace sehraje ve čtvrtek
11. listopadu v Olomouci
přípravný zápas s Kuvaj-
tem. Půjde o předposlední
duel národního týmu v ka-
lendářním roce. Závěreč-
ným bude o pět dní pozdě-
ji na Letné zápas kvalifika-
ce MS s Estonskem. ČTK

Cesta do Kataru
bude ještě složitá

Pittsburgh přelstil Tampu
Hokejový útočník Dominik Simon (na snímku) přispěl
v úvodním utkání nové sezony NHL jedním gólem k vý-
hře Pittsburghu 6:2 na ledě obhájce Stanleyova poháru
Tampy Bay a byl vyhlášen třetí hvězdou zápasu. Nováček
soutěže Seattle prohrál 3:4 ve Vegas. Nový ročník začal
pouze se čtyřmi hráči bez očkování proti covidu-19. AP

inzerce

Beran. Petici za návrat
podepsali Mäki i Lipták

Krátce



Snídaňová nabídka je dostupná denně do 10:30 hod.
ve vybraných restauracíchKFC.

SNÍDANĚ SE VRACÍ!


